

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

## 国家重点基础研究项目

### 云广特高压直流输电系统中换流变压器铁心饱和不稳定的抑制

杨小兵<sup>1</sup>,李兴源<sup>1</sup>,金小明<sup>2</sup>,郝巍<sup>3</sup>

1. 四川大学 电气信息学院, 四川省 成都市 610065; 2. 中国南方电网技术研究中心, 广东省 广州市 510620; 3. 云南省电力设计院, 云南省 昆明市 650011

摘要:

换流变压器铁心饱和不稳定对电力系统的危害十分严重, 文章研究了变压器铁心饱和不稳定的产生机理, 设计了用于控制铁心饱和不稳定的附加控制电路。基于南方电网2010年数据, 采用PSCAD/EMTDC为云广±800 kV特高压直流输电系统建立了详细的电磁暂态仿真模型, 通过仿真试验验证了该附加控制电路的有效性。

关键词: 特高压直流 铁心饱和不稳定 附加控制电路

### Suppression of Core Saturation Instability in Converter Transformer for UHVDC Power Transmission System From Yunnan to Guangdong

YANG Xiao-bing<sup>1</sup>, LI Xing-yuan<sup>1</sup>, JIN Xiao-ming<sup>2</sup>, HAO Wei<sup>3</sup>

1. School of Electrical Engineering and Information, Sichuan University, Chengdu 610065, Sichuan Province, China; 2. Technology Research Center of China Southern Power Grid, Guangzhou 510620, Guangdong Province, China; 3. Yunnan Electric Power Design Institute, Kunming 650011, Yunnan Province, China

Abstract:

The core saturation instability of converter transformer will endanger important components as well as the secure operation of power grid. The mechanism causing core saturation instability of transformer is researched, and the additional control circuit to suppress core saturation instability is designed. Based on the operational data of South China power grid in the year 2010 and by use of PSCAD/EMTDC, a detailed electromagnetic transient simulation model for ±800 kV DC power transmission system is built by which the effectiveness of the proposed additional control circuit is validated.

Keywords: ultra high voltage direct current (UHVDC) core saturation instability additional control circuits

收稿日期 2008-10-14 修回日期 网络版发布日期 2009-11-16

DOI:

基金项目:

基金项目: 国家重点基础研究专项经费项目(2004CB217907); “十一五”国家科技支撑计划重点项目(2008BAA13B01)。

通讯作者: 杨小兵

作者简介:

作者Email: yahui\_1983@163.com

## 参考文献:

- [1] 李兴源. 高压直流输电系统的运行和控制[M]. 北京: 科学出版社, 1998: 44-52 [2] 郝巍, 李兴源, 金小明, 等. 直流输电引起的谐波不稳定及其相关问题[J]. 电力系统自动化, 2006, 30(19): 94-99. Hao Wei, Li Xingyuan, Jin Xiaoming, et al. A survey of harmonic instability and related problem caused by HVDC [J]. Automation of Electric Power Systems, 2006, 30(19): 94-99(in Chinese). [3] 杨小兵, 李兴源, 金小明, 等. 云广特高压直流输电系统中的换流变压器铁心饱和不稳定分析[J]. 电网技术, 2008, 32(19): 5-9. Yang Xiaobing, Li Xingyuan, Jin Xiaoming, et al. Analysis on converter transformer core saturation instability in UHVDC power transmission system from yunnan to guangdong[J]. Power System Technology, 2008, 32(19): 5-9(in Chinese). [4] 穆子龙, 李兴源, 金小明, 等. 云广特高压直流送端谐波不稳定问题研究[J]. 电网技术, 2008, 32(20): 8-14. Mu Zilong, Li Xingyuan, Jin Xiaoming, et al. Research on harmonic instability problem at sending end of UHVDC power transmission project from

扩展功能
本文信息
▶ Supporting info
▶ PDF(378KB)
▶ [HTML全文]
▶ 参考文献[PDF]
▶ 参考文献
服务与反馈
▶ 把本文推荐给朋友
▶ 加入我的书架
▶ 加入引用管理器
▶ 引用本文
▶ Email Alert
▶ 文章反馈
▶ 浏览反馈信息
本文关键词相关文章
▶ 特高压直流
▶ 铁心饱和不稳定
▶ 附加控制电路
本文作者相关文章
PubMed

yunan to guangdong[J]. Power System Technology, 2008, 32(20): 8-14(in Chinese). [5] 董俊, 束洪春, 司大军, 等. 特高压远距离大容量云电送粤中的问题研究[J]. 电网技术, 2006, 30(24): 10-15.

Dong Jun, Shu Hongchun, Si Dajun, et al. Study on several stability problem in UHVDC long distance bulk power transmission from Yunnan province to Guangdong province[J]. Power System Technology, 2006, 30(24): 10-15(in Chinese). [6] 郭贤珊, 马为民. 向家坝—上海±800 kV特高压直流示范工程的低频谐振分析[J]. 电网技术, 2008, 32(10): 1-5. Guo Xianshan, Ma Weimin. Analysis on low frequency resonance in ±800 kV UHVDC demonstration project from xiangjiaba to shanghai [J]. Power System Technology, 2008, 32(10): 1-5(in Chinese). [7] 谷毅, 赵玉柱, 张国威. 关于500 kV东明开关站启动调试期间发生电压谐振的分析[J]. 电网技术, 2002, 26(12): 71-74. Gu Yi, Zhao Yuzhu, Zhang Guowei.

Discussion on voltage resonance occurred in Bao-ren 5231 transmission line during start up of Dongming switching station[J]. Power System Technology, 2002, 26(12): 71-74(in Chinese). [8] 周辉, 吴耀武, 娄素华, 等. 基于模态分析和虚拟支路法的串联谐波谐振分析[J]. 中国电机工程学报, 2007, 27(28): 84-89.

Zhou Hui, Wu Yaowu, Lou Suhua, et al. Series resonance analysis based on modal analysis and dummy branch method[J]. Proceedings of the CSEE, 2007, 27(28): 84-89(in Chinese). [9] 顾伟峰, 马伟明, 王东, 等. 12/3相双绕组异步发电机自激起励时谐波谐振问题研究[J]. 中国电机工程学报, 2004, 24(6): 167-171. Gu Weifeng, Ma Weiming, Wang Dong, et al. Research on the harmonic resonance of the 3-12-phase double-winding asynchronous generator during its self-excitation[J]. Proceedings of the CSEE, 2004, 24(6): 167-171(in Chinese). [10] Ainsworth J D. Harmonic instability between controlled static converters and a. c. networks[J]. IEE Proceedings of Generation, Transmission and Distribution, 1967, 114(7): 949-957. [11] Sasaki H, Machida T. A new method to eliminate AC harmonic currents by magnetic flux compensation[J]. IEEE Transactions on Power Apparatus and Systems, 1971, 90(5): 2009-2019. [12] Bird B M. Harmonic reduction in multiplex converters by triple frequency current injection[J]. IEE Proceedings of Generation, Transmission and Distribution, 1969, 116(5): 1730-1734. [13] 李季, 罗隆福, 许加柱, 等. 直流输电谐波不稳定抑制新方法[J]. 电力自动化设备, 2008, 28(2): 6-9. Li Ji, Luo Longfu, Xu Jiazhui, et al. Suppression of harmonic instability in HVDC[J]. Electric Power Automation Equipment, 2008, 28(2): 6-9(in Chinese). [14] Jiang X, Gole A M, An energy recovery filter for HVDC systems [J]. IEEE Transactions on Power Delivery, 1994, 9(1): 119-127. [15] 王莉娜, 付青, 罗安. 工厂供电系统谐波谐振的抑制[J]. 电力系统自动化, 2001, 30(20): 41-44. Wang Lina, Fu Qing, Luo An. Damping of harmonic in industrial power system[J]. Automation of Electric Power Systems, 2001, 30(20): 41-44(in Chinese). [16] Kaul N, mathur R M, Solution to the problem of low order harmonic resonance from HVDC converters[J]. IEEE Transactions on Power Systems, 1990, 5(4): 1160-1167. [17] Chen S, Wood A R, Arrillaga J. HVDC converter transformer core saturation instability: a frequency domain analysis[J]. IEE Proceedings of Generation, Transmission and Distribution, 1996, 143(1): 75-81.

#### 本刊中的类似文章

1. 郭小江 马世英 卜广全 汤涌.上海多馈入直流系统的无功控制策略[J]. 电网技术, 2009, 33(7): 30-35
2. 杨小兵|李兴源|金小明|郝巍 .云广特高压直流输电系统中换流变压器铁心饱和和不稳定分析[J]. 电网技术, 2008, 32(19): 5-9
3. 石岩|张民|赵大平 .特高压直流工程二次系统成套设计方案及其特点[J]. 电网技术, 2008, 32(21): 1-5
4. 谢惠藩 张尧 夏成军 林凌雪 .交直流互联电网直流功率调制相关问题[J]. 电网技术, 2009, 33(4): 43-50
5. 孙景强|郭小江|张健|陈志刚|卜广全|陈家荣 .多馈入直流输电系统受端电网动态特性[J]. 电网技术, 2009, 33(4): 57-60
6. 陈汉雄|胡劲松 .金沙江一期送端特高压直流输电系统协调控制[J]. 电网技术, 2008, 32(8): 10-14
7. 戴虎|朱艺颖|杨铭 .多个特高压直流系统送端共用接地极的内过电压研究[J]. 电网技术, 2008, 32(10): 5-10
8. 刘文焯 汤涌 万磊 宋新立 .大电网特高压直流系统建模与仿真技术[J]. 电网技术, 2008, 32(22): 1-3
9. 马为民|聂定珍|曹燕明.向家坝—上海±800kV特高压直流工程中的关键技术方案[J]. 电网技术, 2007, 31(11): 1-5
10. 马玉龙|陶瑜|周静|郎鹏越|曹镇.基于实时数字仿真器的特高压直流换流单元投退特性分析[J]. 电网技术, 2007, 31(21): 5-10
11. 石岩|韩伟|张民|王庆.特高压直流输电工程控制保护系统的初步方案[J]. 电网技术, 2007, 31(2): 11-15
12. 刘国友|黄建伟|舒丽辉|李世平|邹冰艳|王大江.6英寸高压晶闸管的研制[J]. 电网技术, 2007, 31(2): 90-
13. 张民|石岩|韩伟.特高压直流保护动作策略的研究[J]. 电网技术, 2007, 31(10): 10-16
14. 郭贤珊,宿志一,乐波 .特高压直流换流站支柱绝缘子设计[J]. 电网技术, 2007, 31(24): 1-6
15. 任景|李兴源|金小明|吴小辰 .多馈入高压直流输电系统中逆变站滤波器投切引起的换相失败仿真研究[J]. 电网技术, 2008, 32(12): 17-22